

ပုၤန့ၣ်လိၤမၤသကိးတၢ်ဖိ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ် ဒီး တၢ်လၢပဘၣ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်

ပုၤတဂၤ အတၢ်ဃုကညး မ့တမ့ၢ် တၢ်ဒီးန့ၢ် ဟံၣ် ဒီး တၢ်ကရၢကရိ-အခိၣ်ထံး တၢ်တိစၢၤမၤစၢၤတဖၣ်လၢ တၢ်နီၤဖး ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ် ပုၤက့ၢ်ဂီၤတဂ့ၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ယအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီး တၢ်လၢပဘၣ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ခံခါလိာ် န့ၣ်လီၤ. လိာ်ဝဲအံၤန့ၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ် အဝဲသ့ၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ်

ယအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သိးသိး လၢပုၤကညီအဂၤ ဖဲ ယတၢ်ကရၢကရိအပူၤန့ၣ်လီၤ:

	<p>ယအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒ်သိး ကမၤန့ၢ် တၢ်မၤ တခါ ဒီး ဃုထၢ တၢ်လၢယအဲၣ်ဒီးမၤတၢ်လိာ် ဒီး အဆၢကတီၢ် န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ အဒီးန့ၢ်ကျိၣ်စ့ ဒ်သိးသိး, အဒူးတအိၣ်ဘၣ်လၢ နအိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢ ယတၢ်ဃုထၢသ့ၣ်တဖၣ် ဒီး တၢ်ဆၢတဲာ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သိး ပုၤဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်ဖိလၢ ကဃုထၢ ဒီး ယထံၣ် အပူၤ လၢ တၢ်ကူစါယၤဘျါတၢ်ဆါ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယမ့ၢ်တမၤကဲဘၣ် ဘၣ်ဃး တၢ်ဃုထၢဝဲအံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ယအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒ်သိး ကဘၣ်အိၣ် ဒီးပုၤတဂၤလၢ လၢအမၤစၢၤယၤ န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဃုထၢ ပုၤလၢ အမၤစၢၤယၤ ဒ်သိး ကရဲၣ်ကျဲၤ ယကျိၣ်စ့ဒီး သ့ၣ်ညါတၢ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢယကဘၣ်ဟ့ၣ် (မ့ၢ်အူအပူၤထံအပူၤ) ဒီး တၢ်လၢဘျီလၢစ့သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.</p>

	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိးကဟ်ခူသ့ၣ် ဟ်ဃုာ်ဒီး ယတၢ်လီၢ် ဒီး တၢ်ဖိတၢ်လံ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိးကလဲၤ တၢ်လီၢ် လၢ ယအဲၣ်ဒီးလဲၤ တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ယအဲၣ်ဒီးလဲၤ ဖဲ ယတၢ်ပူၤဖျဲးအိန်သမ့း န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိး ကအိန် ဒီး ကအီ တၢ်လၢ နအဲၣ်ဒီးသးလီၤ ဒီး တခြွဲတၢ်ယာ်လၢ ကဃုထၢ ယတၢ်အီအဆၢကတီၢ် န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိး ကဘၣ်အိန်ဒီး နိၣ်တံၢ်ခံတခါ မ့တမ့ၢ် လဲၤန့ၣ်သ့ ယဟံၣ် လၢ ယဃုထၢအဆၢကတီၢ် ဖဲလဲၣ်ဂ့ၤဖဲလဲၣ်ဂ့ၤ န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီး တခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိး ကအိန် လၢ ဟံၣ် ဖဲနသးအိန်အခါန့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိး ကအိန်ဒီးတံၤသကိးသ့ၣ်တဖၣ် ဒီး ကတိတၢ် မ့တမ့ၢ် သုတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢအဝဲသ့ၣ် ဖဲ နသးအိန်အခါ န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတခြွဲတၢ်ယာ် ဒ်သိး ကသု ကမျၢၢ် တၢ်ဝံၣ်တီဆုၤ ဖဲ တၢ်မၤန့ၢ်အီၤသ့န့ၣ်လီၤ.</p>

	<p>ယအိန်ဒီးတရ်ခွဲတရ်ယာ် ဒ်သိး ကပျဲလီၤ လၢ တၢ်မၤတရီၤတပါ ဟ်ဃုာ်ဒီး တၢ်တီၢ်, တၢ်ကိးဃါတၢ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်ထိးဘူး ဖဲ နတအဲၣ်ဒီးသးလီၤ အခါန့ၣ်လီၤ. ယမ့ၢ်ဆိကမိၣ် ယမ့ၢ်ခိၣ်ဘၣ် တၢ်မၤတရီၤတပါန့ၣ်, ယသ့ ကိး ကလံာ်ဒါနီၢ်ဂံၢ်ဖဲ 800- 652-1999 န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတရ်ခွဲတရ်ယာ် ဒ်သိး ကပျဲလီၤ တၢ်တကန့ၣ်ဃုာ် ဒီး အိၣ်ဒီး ပုၤတဂၤဂၤ ဟံးဖိၣ်တၢ် ယတၢ်ကွၢ်ထွဲ ဒီး အံးက့ၤကွၢ်က့ၤယတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ ဒီး တၢ်ပူၤဖျဲး န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဆိကမိၣ် ယခိၣ်ဘၣ် တၢ်တကန့ၣ်ဃုာ်န့ၣ်, ယသ့ ကိး ကလံာ်ဒါနီၢ်ဂံၢ်ဖဲ 800-652 -1999 န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီးတရ်ခွဲတရ်ယာ် ဒ်သိးက ပျဲလီၤ လၢ တၢ်တီၣ်တူၢ်အိၣ်ကလီၤန့ၣ်လီၤ. မတၤမး တသ့ဟံးန့ၢ် ယကျိၣ်စ့ မ့တမ့ၢ် ယတၢ်ဖိတၢ်လံာ်န့ၣ်ဘၣ်. ယမ့ၢ်ဆိကမိၣ် ယခိၣ်ဘၣ် တၢ်အိၣ်တူၢ်အိၣ်ကလီၤန့ၣ်, ယသ့ ကိး ကလံာ်ဒါနီၢ်ဂံၢ်ဖဲ 800- 652 -1999 န့ၣ်လီၤ.</p>

ယအိန်ဒီး တရ်ခွဲတရ်ယာ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ် မ့ၢ်အဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ် ယဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်မၤစၢၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢ DHHS န့ၣ်လီၤ:

	<p>ယအိန်ဒီး တရ်ခွဲတရ်ယာ် ဒ်သိး ကအိၣ် တၢ်ဆိုးထီၣ်တၢ် တခါခါလၢ ယဟိၣ်ထွဲလိာ်သး ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ် အကျဲကပူၤန့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီး တရ်ခွဲတရ်ယာ် ဒ်သိး ကတဲ ဘၣ်ဃး တၢ်ဆီတလဲတမံၤမံၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆၢတၢ် သ့ၣ်တဖၣ် အမၤလၢ ယတၢ်ကွဲးတၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>
	<p>ယအိန်ဒီး တရ်ခွဲတရ်ယာ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သိး ကပတံဃုကညး တၢ်ဆီတလဲ တမံၤမံၤလၢ ယတၢ်တီၢ်ကျဲၤ န့ၣ်လီၤ. ယကဘၣ် ပတံထီၣ် တၢ်ကွဲးတၢ်ဆီတလဲအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ အသီ 90 အတီၢ်ပူၤ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဆၢတၢ် လံာ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ လၢ ယဒီးန့ၢ် န့ၣ်လီၤ.</p>



ယအိန်ဒီးတဲးတဲးတဲးတဲး လၢစရီ သ့တဖၣ် ဘၣ်ဃးဒီး တဲးမၤစၢၤခဲလၢ်သ့တဖၣ်လၢ ယသ့မၤန့ၢ် ဒီး ပုၤဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ခဲလၢ်သ့တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပဘၣ်မၤ သ့တဖၣ်

ကဒီးန့ၢ်ဘၣ် ဟံၣ် ဒီး တၢ်ကရၢကရိ-ဂံၢ်ထံး တၢ်တိၤစၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ် အဂီၢ်န့ၢ်, ယကဘၣ်မၤ တၢ်ဂ့ၢ်တနီၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲသ့တဖၣ် ဟံၣ်ဃုာ်ဝဲး



ယကဘၣ် ပတံထီၣ် ဒီး တူၢ်လိာ် တၢ်မၤန့ၢ် ခဲလၢ်သ့တဖၣ် လၢအကြၢးဘၣ်ယၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤ သ့ဟံဃုာ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ် စ့ဟဲန့ၢ်တၢ်ပူၤဖျဲး, ပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ တၢ်ပၤတၢ်ဆုၤ တၢ်မၤန့ၢ်သ့တဖၣ်, နံၣ်ဘရၢၣ်စကၢ် Medicaid ဒီး ဟံၣ် ဒီး တၢ်ကရၢကရိ -ဂံၢ်ထံး တၢ်ညိကွၢ်တၢ်ခွဲး တၢ်တိၤစၢၤမၤစၢၤသ့တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.



ယဘကၢ် မၤလီၤတံၢ် တၢ်န့ၢ်ယကြၢးဘၣ်လၢ တၢ်မၤန့ၢ်ခဲလၢ်သ့တဖၣ် လၢ ယဒီးန့ၢ် န့ၣ်လီၤ.



ယကဘၣ် ဟ့ၣ် စ့ဟံဖျိၣ် ဘၣ်ဃးဒီး ယ Medicaid ရဲယၣ် တၢ်အပူၤ လၢ ယဘၣ်ဟ့ၣ်တခါခါမ့ၢ်အိၣ် န့ၣ်လီၤ.



ယကဘဉ် မၤလဲၤပျဲၤထီၣ်ဒီး ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတမံၤမံၤလိၣ်ဘဉ် တချုးစးထီၣ် တၢ်ညိၣ်ကွၢ်တၢ်ခွဲး တၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤအခါ န့ၣ်လီၤ.

ယကဘဉ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ကိးနံၣ်ဒ်တၢ်ဃုကညးအသိး န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤ သ့ဟ်ဃုာ်တၢ်မၤန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ကွဲးဒိလံာ်တခါ ဘဉ်ဃးဒီး ယ တၢ်ခိသ့တၢ်ဟ့ၣ်က့ၤ န့ၣ်လီၤ.



ယကဘဉ်မၤလဲၤပျဲၤ တၢ်သမံသမိးတခါခါ မ့တမ့ၢ် တၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ လၢအလိၣ်ဘဉ် ဒ်သိးကအံးက့ၤ လၢအလိၣ်ဘဉ် ဒ်သိး ကအံးက့ၤကွၢ်က့ၤ ယတၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သမံသမိးဝဲအံၤန့ၣ် ဟ်ဃုာ်ဒီး တနံၣ်တဘျီဘဉ်ဃးနီၢ်ခိနီၢ်ခိ, တၢ်မုၢ်နံၤအဆၢကတီၢ် အဂၤဘဉ်ဃးတၢ်ကွၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, ဒီး တၢ်ကွၢ်ထွဲအပတီၢ် န့ၣ်လီၤ.